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کوتاه اقتصادی

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

تسلیت

ترحیم

قیمت بازارنوع سکه
1032000سکه تمام طرح جدید
1025000سکه تمام طرح قدیم

515000نیم سکه
267000ربع سکه

172000گرمی
104400هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3455دلار
3950یورو
5255پوند

945درهم

همکار گرامی جناب آقای بلال کشاورز رشید آباد
با نهایت تاس��ف و تاثر درگذشت برادر عزیزتان را تس��لیت عرض نموده، ما را در 

غم خود شریک بدانید.
 میرسید- اعظام محمدی- نعلچیگر- کهنسال- محمدحسین تاجیک- بهرام بیات- گرویی- 
ف�رج زاده- روح الله و مظفر مظفری- ترماس�ی- مرادی- اس�کندری- اس�ماعیلی- منیری- 
حاجیلو- گرجی- امانی- نقاش�یان- نیکخواه- عبدالله پور- اجلالی- شیری- جلالی- رحمت 

و حمید داورزنی- غریب لکی- منتظری- محمدزاده- قربانزاده- موسی زاده - محمدرضا

با نهایت تاس��ف و تاثر جوان ناکام دوشیزه کوثر مجاهد 
پس از تحمل 10 س��ال بیماری به جانب حق تعالی شتافت. مجلس ختم 
آن مرحومه در روز چهارش��نبه 93/11/15 از س��اعت 15/30 الی 17 در 
مس��جد الزهرا )س��لام ا... علیها( واقع در خیابان ش��ریعتی خیابان خواجه 

عبدا... انصاری ابتدای خیابان شهید عراقی برگزار می گردد.
خانواده های : حسینی خامنه- مجاهد- سخائی

 نامه سرگش�اده سهامداران 
صنعت س�نگ آهن با ۴۰۰۰ امضا  
تسلیم دفتر رئیس جمهوری شد.

به گزارش  تس��نیم؛ سهامداران 
صنعت سنگ آهن در نامه ای که پیش 
از این در رسانه ها منتشر شده بود، از 
حسن روحانی خواسته اند که دستور 
رسیدگی ویژه به پرونده بهره مالکانه 
معادن را ص��ادر کند؛ اما همزمان با 
ارجاع نامه سهامداران به دفتر رئیس 
جمهوری، علیرضا عس��کری مارانی 
کارش��ناس ب��ازار س��رمایه در جمع 
خبرنگاران به تشریح ماجرای گذشته 

شده بر سنگ آهنی ها پرداخت.
اج��رای ط��رح  واگ��ذاری  وی، 
چادرمل��و در س��ال های 70-69  به 
بخش خصوصی را ناش��ی از کمبود 
نقدینگی در دولت درحالی عنوان کرد 
که اجرای این طرح به منظور توسعه 
فولاد در کش��ور، یک��ی از آرزوهای 
دولت محسوب می شد. بر این اساس 
ب��ود که بیش از 40 درصد از س��هام 
شرکت چادرملو به یکی از شرکت های 

معاون وزیر جهاد کش�اورزی 
برنامه ه�ای ای�ن وزارتخانه برای 
مقابله با معضل کم آبی را تشریح 
کرد و از رونمایی نقش�ه ش�وری 
 ۱۵ واگ�ذاری  و  کش�ور  خ�اک 
شرکت دانش بنیان رازی به بخش 

خصوصی خبر داد.
 اسکندر زند معاون وزیر و رئیس 
س��ازمان تحقیقات، ترویج و آموزش 
کشاورزی امروز در نشست خبری به 
ارائه گزارش کاملی از یک سال فعالیت 
در این سازمان پرداخت و گفت: هفته 
آینده دس��تاوردهای جدیدی از قبیل 
ارقام جدید و نهال های جدید را معرفی 
می کنیم، این ارقام جدید شامل حدود 

6 رقم باغی و گندم و حبوبات است.
زند در ادامه در خصوص ساماندهی 
کود اظهار داشت: سازمان تحقیقات و 
آموزش کشاورزی به دنبال این است 
که محتویات کود را با برچسب روی آن 
تطابق دهد به همین دلیل با ابلاغیه ای 
که از س��وی وزیر آماده کرده ایم یک 

واحد کنترل کیفی کود هفته آینده در 
مؤسسه آب و خاک راه اندازی می شود.

وی افزود: ضمن اینکه طی هفته 
آینده نقش��ه جدید شوری خاک های 

کشور رونمایی می شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی اظهار 
داشت: در بخش تحقیقات ما صاحب 
یک بودجه جاری و کاری هستیم که 
در س��ال های اخیر به دلیل مشکلات 
دائم��ا از بودجه کاری کاس��ته ش��ده 
اس��ت. این موضوع ما را در تحقیقات 
در آینده با مش��کل مواجه می کند و 
آس��یب جدی به کاره��ای تحقیقاتی 
وارد می آورد،بنابراین امیدواریم مجلس 
در بودج��ه 94 در ای��ن راس��تا به ما 

کمک کند.
وی در ادامه در خصوص اقدامات 
وزارت جهاد کش��اورزی برای کاهش 
مصرف آب و مقابل��ه با کم آبی اظهار 
داش��ت: وزارتخانه در تلاش اس��ت تا 
کش��ت برخی از محصولات را از بهاره 
به پاییزه منتقل کند که در این زمینه 

محصولاتی مانند چغندرقند و نخود از 
محصولاتی هستند که به کشت پاییزه 

منتقل می شوند.
وی همچنین از تولید بذر نخودی 
ک��ه مق��اوم ب��ه تحمل س��رمای 15 
درجه اس��ت خب��ر داد و گفت: برنامه  
بعدی وزارتخانه در راس��تای مقابله با 
خشکسالی، انتقال بسیاری از کشت ها 

به گلخانه است.
وی افزود: همچنین در راس��تای 
مقابله با خش��کی در تلاش هس��تیم 

تا ارقام��ی را تولید کنیم که نیاز آبی 
کمتری داشته باشند.

وی اف��زود: یک��ی از اهداف کلان 
کش��اورزی  روی  تمرک��ز  س��ازمان 
دانش بنی��ان اس��ت چرا ک��ه امنیت 
غذایی کش��ور در گ��روه دانش بنیان 

کردن کشاورزی است.
معاون وزیر جهاد کشاورزی اظهار 
داش��ت: در این راستا جهت گیری بر 
مبنای اقتصاد مقاومتی بوده و جایگاه 
بیشتر بخشیدن به آموزش بهره برداران 

و به نظام نوین ترویج است.
رئیس س��ازمان تحقیقات، ترویج 
و آموزش کش��اورزی اظهار داشت: در 
راستای اقتصاد مقاومتی هم در سازمان 
گام هایی برداشته ایم و اقتصاد مقاومتی 
به معنای نگاه به درون است که البته 
در کشاورزی همواره نگاه ما به درون 

و اتکاء داخلی بوده است.
 زن��د در خص��وص آم��وزش به 
بهره برداران اظهار داش��ت: آموزش در 
این بخش کمرنگ بوده بنابراین قصد 
داریم تا بخشی از آموزش های علمی و 
کاربردی را به این بخش انتقال دهیم.
زن��د در زمینه تروی��ج در بخش 
کش��اورزی اظه��ار داش��ت: ترویج به 
دو قس��م انبوهی و تخصصی تقس��یم 
می ش��ود ک��ه در تروی��ج انبوه��ی از 
ح��دود 8 ماه پیش ش��بکه تخصصی 
را به عنوان ش��بکه بازار افتتاح کردیم 
و اخیرا هم از س��ازمان صدا و س��یما 
درخواست کرده ایم تا شبکه کشاورزی 

را راه اندازی کنیم.

وزارت جهاد کشاورزی خبر داد 

تغییر زمان کشت محصولات کشاورزی برای مقابله با کم آبی

نایب رئیس اتاق اصناف کشور از برگزاری ۵ نمایشگاه بهاره در تهران 
خبر داد.

به گزارش ایس��نا، ابراهیم درستی، دیروز در حاشیه جلسه ستاد تنظیم بازار 
استان تهران در خصوص تمهیدات اتاق اصناف برای برگزاری نمایشگاه های بهاره، 
گفت: برای امسال کالاهای عرضه شده در نمایشگاه های بهاره با تخفیف 5 تا 15 
درصدی به ش��هروندان ارائه می ش��ود.وی با اشاره به این که امسال در پارک ارم، 
حکیمیه تهرانپارس، بوس��تان ولایت، خاوران و تختی نمایشگاه های بهاره برگزار 
می شود، اظهار داشت: سعی می کنیم نسبت به سال های گذشته به لحاظ کیفیت 
و قیمت کالاهای عرضه شده تفاوت محسوسی داشته باشیم و محصولات با کیفیت 
و قیمت بهتری عرضه شوند.نایب رئیس اتاق اصناف کشور ادامه داد: در برگزاری 
نمایشگاه های امسال از سازه های آلومینیومی استفاده می کنیم و چادرهای مورد 
استفاده نیز حتماً ضد آب، ضد حریق و با ایمنی بالا خواهند بود. فضایی که برای 
برگزاری نمایشگاه ها در نظر گرفته می شود نیز حتماً به لحاظ تردد شرایط بهتری 
خواهند داشت.درستی تأکید کرد: در نمایشگاه های امسال نظارت و بازرسی نسبت 
به سنوات گذشته بیشتر خواهد بود تا کالایی که به دست مصرف کننده می رسد 
شرایط مناسبی داشته باشد.وی اظهار امیدواری کرد: بتوانیم در سال آینده فروش 
فوق العاده در فروشگاه ها را فعال کنیم و بحثی به نام نمایشگاه بهاره نداشته باشیم.
نایب رئیس اتاق اصناف کش��ور با اش��اره به وجود 3 میلیون واحد صنفی در 
کشور گفت: در تهران 400 هزار واحد صنفی داریم که با برگزاری 5 نمایشگاه و 
حدود 5000 غرفه، قطعاً نباید پاسخگوی همه اصناف شهر تهران باشیم. امیدواریم 
بتوانیم در سال آینده فروش فوق العاده را در سطح تهران و کشور نهادینه کنیم.

برگزاری 5 نمایشگاه بهاره در تهران

نماینده کارفرمایان در شورای 
عال�ی کار گف�ت: کارفرمای�ان به 
ش�رطی صورت جلس�ه دستمزد 
س�ال آینده را امض�ا می کنند که 
دولت تکلیف پرداخت سهم تولید 
از هدفمندی یارانه ها را مش�خص 

کرده باشد. 
جمال رازقی جهرمی در گفت وگو 
با  ایس��نا اظهار کرد: از س��ال 1362 
تاکن��ون، کارفرمای��ان 2.6 برابر نرخ 
تورم به دس��تمزد اضاف��ه کرده اند اما 
نتوانس��ته اند معیشت نیروی کار خود 
را تامی��ن کنند به گونه ای که نه تنها 
شرایط زندگی کارگران بهتر نشده که 

روز به روز بدتر شده  است. 
وی ادامه داد: معیش��ت س��خت 
نیروی کار، تحت تاثیر وضعیت اقتصاد 
کلان کشور قرار دارد و کارفرمایان در 
ایجاد آن مقصر نیستند اما در نهایت 
به دلیل کاهش بهره وری کارگران باید 

تاوان آن را پس دهند. 
رازقی جهرم��ی، موفقیت تولید را 
در گرو تلاش همه جانبه تمام عوامل 

کارفرمایان برای افزایش دستمزد کارگران شرط گذاشتند

اص�رار دول�ت بر اخذ بهره مالکان�ه و تاخیر در دریاف�ت مطالبات از 
ش�رکت های ف�ولادی، توق�ف قریب الوقوع طرح های توس�عه و کارخانه 

گل گهر را در بر دارد.
عباس بحرینی نژاد معاون مالی و اقتصادی ش��رکت گل گهر در گفت و گو با 
خبرنگاران اعلام کرد: به دنبال ابطال پروانه بهره برداری شرکت گل گهر که سهام 
آن در سال 1382 توسط سازمان خصوصی سازی از طریق بورس به عموم مردم 
عرضه ش��ده بود، س��ازمان ایمیدرو در سال 1385 پروانه بهره برداری این شرکت 
را اخذ و ابطال و به نام خود صادر نمود و از سال 1391 بر مبنای همین موضوع 

مطالبه حقوق مالکانه یا حق انتفاع نمود.
این مقام مس��ئول در صنعت س��نگ آهن اضافه کرد: موضوع حق مالکانه یا 
حق انتفاع هیچگونه جایگاهی در قانون معادن کشور نداشته و مسبوق به سابقه 
نمی باش��د. این موضوع از س��ال 1392 به صورت غیرکارشناسی و با غرض ورزی 
افراد غیرمتخصص در قانون بودجه کشور درج و پیگیری های مختلف سهامداران 

شرکت برای اصلاح آن تاکنون به نتیجه نرسیده است.
این مقام مسئول در گل گهر اعلام کرد: علیرغم اعتراض شرکت و سهامداران 
به مطالبه بهره مالکانه و پیگیری موضوع از طریق دیوان عدالت اداری، ش��رکت 
گل گهر بابت حق انتفاع سال های 92 و 93 تاکنون 280 میلیاردتومان پرداخت 
کرده اما ایمیدرو تحت فش��ار دستگاه های نظارتی از طریق وزارت امور اقتصادی 
و دارائی مبادرت به صدور اجراییه جهت مس��دود کردن حس��اب های بانکی این 

شرکت کرده است.
بحرینی نژاد با بیان این که حق انتفاع از معادن برای شرکت گل گهر در سال92،  
530 میلیارد تومان تعیین ش��ده بود،  به اختلاف گل گهر با ایمیدرو در برداش��ت 
از قانون و نحوه محاس��به حق انتفاع س��ال 92 اشاره کرد که در نهایت منجر شد 
تا این ش��رکت در مورد نحوه محاسبه بهره مالکانه سال گذشته به استفساریه از 
مجلس ش��ورای اس��لامی بپردازد. اما با این حال تا اعلام استفساریه مجلس، این 
ش��رکت براساس برداشت خود از حق انتفاع در سال 92، 160 میلیارد تومان به 
ایمیدرو پرداخت کرده است. اما با این حال ایمیدرو معتقد است که گل گهر بابت 
حق انتفاع سال 92، هنوز370 تا 400 میلیاردتومان میلیاردتومان بدهکار است.

وی تصریح کرد:  در صورت مثبت بودن نتیجه استفساریه مجلس مبنی بر حق 
انتفاع 530 میلیارد تومانی، گل گهر اقدام به پرداخت باقیمانده آن خواهد کرد.

مع��اون مالی و اقتصادی گل گهر در ادامه حق انتفاع دولت از معدن گل گهر 
در سال 93 را مبلغ 400 تا 450 میلیارد تومان برآورد کرد که شرکت گل گهر 
بابت 9 ماهه امسال، رقمی حدود 120 میلیارد تومان پرداخت کرده است. اما در 
میانه راه به علت رای دیوان عدالت پرداخت ها متوقف ش��د و هم اکنون که رای 
دیوان به هر علت شکسته شده است، به دلیل قرار گرفتن در پایان سال و مواجه 
با بحران مالی پرداخت 280 میلیارد تومان باقی مانده از حق انتفاع س��ال 93 با 

مشکل مواجه شده است.
وی با بیان این که در مورد حق انتفاع س��ال 93 گل گهر هیچ گونه اختلاف 
نظری با ایمیدرو ندارد، علت عدم پرداخت رقم اعلامی را ناشی از مواجهه گل گهر با 
کمبود نقدینگی به دلیل رکود حاکم بر شرکت های فولادی و انباشت محصولاتشان 

در انبارها و   عدم تحقق منایع مالی ذکر کرد.

به دنبال اصرار دولت برای دریافت بهره مالکانه
کارخانه گل گهر در آستانه تعطیلی قرار گرفت

* رئی��س اتاق بازرگانی ایران گفت:  در قانون جدید س��رمایه گذاری ایران، موانع 
گمرکی و مالیاتی برای سرمایه گذاران خارجی برطرف می شود و طرف خارجی 
می تواند 100 درصد سرمایه گذاری را در ایران به تنهایی انجام دهد.غلامحسین 
شافعی در دیدار با هیئت تجاری سنگاپور که در اتاق بازرگانی ایران برگزار شد، 

از قانون جدید سرمایه گذاری خارجی خبر داد.
* مدیرعامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران خواستار حمایت از ناوگان 
کشتیرانی داخلی شد و بر اعمال تعرفه های ترجیحی در عوارض بندری 
تاکید کرد.محمدحسین داجمر گفت: نرخ سوختی که وزارت نفت از ناوگان 
کشتیرانی دریافت می کند گران است و براساس نرخ آزاد محاسبه می شود 
که بحث بر این است حداقل سوختی که به کشتی ها می دهند با نرخ ارز 
مبادله ای دریافت ش�ود. وی بر ارائه س�وخت با نرخ ترجیحی و اولویت 

بهره برداری از آن برای جبران خسارت ناشی از تحریم ها تاکید کرد.
* با اجرای عملیات کابل برگردان ارتباط تلفنی مش��ترکین با پیش ش��ماره های 
8803 ال��ی 8806، 8821، 8860 الی 8862، 7729، 7770 الی 7774، 7786 
الی 7788، 4681 الی 4689 از امروز به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.

* معاون امور بندری و مناطق ویژه سازمان بنادر و دریانوردی گفت: قطعا 
تعرفه های بندری در سال 9۴ تعدیل می شود. علی جهاندیده در گفت وگو 
با مانا با بیان این مطلب گفت: رویکرد س�ازمان بنادر و دریانوردی برای 
تعرفه های بندری در س�ال 9۴ رقابتی و منعطف خواهد ش�د. وی یادآور 
ش�د: ما به این س�مت حرکت می کنیم تا بهره وری را در بنادر بالا ببریم 
و خطوط بیش�تری را جذب کنیم و با هاب ش�دن بنادر جایگاه ویژه ای را 
در منطقه کس�ب کنیم.وی در ادامه افزود: سازمان بنادر و دریانوردی را 
نه بنگاه و متصدی محض بلکه یک س�ازمان رهبر در حوزه حمل و نقل 

دریایی می دانیم.

رئی�س کل بان�ک مرک�زی در اظهارنظری گفت: 
برداش�ت ۱/2 میلی�ارد دلاری موضوعی خیلی عادی 

است!
به گزارش فارس، ولی الله سیف در جمع خبرنگاران در 
خصوص برداشت 1/2 میلیارد دلار از حساب بانک مرکزی 
توس��ط دولت با مصوبه س��تاد تدابیر ویژه اقتصادی گفت: 
در ای��ن باره توضیحات لازم داده ش��ده و به نظر می رس��د 
موضوعی خیلی عادی اس��ت و بی جهت آن را بزرگ جلوه 
می دهیم؛ بانک مرکزی بر مبنای مجوز صادر شده این کار 

را انجام داده است.
وی تاکید کرد: ارز تخصیص یافته در حال استفاده است 
و خوشبختانه پایه پولی را افزایش نداد زیرا این ارزها صرف 

تامین کالاهای اساسی شده است.
رئیس بانک مرکزی در حالی این حرف ها را بیان می کند 
ک��ه روزنامه اصلاح طلب جه��ان صنعت خبر داده بود بانک 
مرک��زی 1/2 میلیارد دلار ارز بلوکه ش��ده حاصل از فروش 
نفت خام را به ریال تبدیل کرده و در اختیار دولت گذاشته 
که این اقدام به معنی خلق پول بی پشتوانه در کشور است 

که منجر به رشد پایه پولی و افزایش نرخ تورم می شود.
حسین راغفر عضو هیئت علمی دانشگاه الزهرا نیز گفته 
بود که تبدیل پولی که هنوز به کش��ور وارد نشده به ریال، 

موجب ایجاد تورم و افزایش پایه پولی خواهد شد.
ساماندهی بازار ارز

همچنین رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به دستورالعمل 
صرافی ها، اظهار داشت: این دستورالعمل برای اولین بار توسط 
بانک مرکزی طراحی و ابلاغ شده و خوشبختانه از زمان ابلاغ 

اثرات مثبتی در ثبات بازار داشته است.
س��یف افزود: اما برای اجرای این دس��تورالعمل نیاز به 
دوره زمان��ی داریم، برخ��ی انتقاد می کنن��د که هنوز یک 
بخش آن عملیاتی نش��ده است که بانک مرکزی در جریان 

مسائل قرار دارد.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه برای اجرا با سایر 
دستگاه ها هماهنگی های لازم به عمل می آید، گفت: با طرح 

موضوع با وزارت کشور و شورای عالی امنیت ملی به تدریج 
برای پیاده سازی دستورالعمل گام برمی داریم؛ با وجود اینکه 
ب��رای اجرای کامل آن عجله ای نکردیم آثار مثبت آن را در 

چند روز اخیر ملاحظه می کنید.
سیف تصریح کرد: حجم عمده منابع عرضه شده به این 
بازار از محل صادرات غیرنفتی است و تلاش می کنیم عملیات 
خرید و فروش ارز در صرافی ها از ش��فافیت لازم برخوردار 
شود؛ حجم صادرات غیرنفتی بالغ بر 40 میلیارد دلار است 

که به طور طبیعی در این بازار عرضه می شود.
وی در خص��وص حذف دلالی در بازار ارز، با بیان اینکه 
اصولا در این بازار یک فعالان مجازی به نام صرافی را داریم 
که به آنها اجازه می دهیم براس��اس مکانیزم های بازار عمل 
کنند، افزود: این صرافی ها تحت سامانه سنا معاملات ارزی 
خود را باید انجام دهند و کانون صرافان هم مس��ئول اعلام 
نرخ اس��ت و نرخ های متفاوتی که توس��ط افراد غیرمسئول 

اعلام می شود، متوقف خواهد شد.
س��یف ادامه داد: دیگر نرخی ب��رای ارز نمی توان اعلام 
کرد مگر نرخ ارزی که فروخته ش��ده اس��ت؛ کانون صرافان 
متوس��ط نرخ خرید و فروش ارز یک ساعت بعد از عملیات 

درج می شود.
رئی��س کل بانک مرکزی درباره خرید و فروش س��لف 
ارز، اظهار داشت: یکی از برنامه های بلندمدت ما ایجاد بازار 
مبادلات ارزی رسمی است که نهاد های مختلف باید در آن 
حضور داشته باشند.سیف اضافه کرد:  عملیات خرید آینده 
و معاملات آینده در این بازار می تواند انجام ش��ود اما بدون 
برخورداری از آن نهادها، امکان شکل گیری معاملات صوری 

به وجود می آید؛ این برنامه به تدریج انجام خواهد شد.
سیف در پاسخ به این سوال که آیا هماهنگی با نیروی 
انتظامی برای جمع آوری دلالان در بازار ش��ده است، گفت: 
دس��تورالعمل بانک مرکزی از جامعیت لازم برخوردار است 
ک��ه به تدری��ج در حال انجام اس��ت؛ با اج��رای کامل این 
دس��تورالعمل خرید و فروش ارز فقط توس��ط صرافی های 

مجاز انجام می شود.

س�قوط قیمت نفت در ماه های اخیر باعث کاهش 
سود 2۱ درصدی بزرگ ترین شرکت نفتی آمریکا شد.

به گزارش ایرنا به نقل از رویترز، شرکت آمریکایی اکسون 
موبیل اعلام کرد: در پی افت قیمت های جهانی نفت، سود 
سه ماهه چهارم سال 2014 این شرکت 21 درصد کاهش 

یافته است.
س��ود شرکت اکسون موبیل در س��ه ماهه چهارم سال 
2014 این ش��رکت به طور کلی 6/57 میلیارد دلار )1/56 
دلار برای هر سهم( بود، درحالی که سود این شرکت در سه 
ماهه چهارم سال 2013 میلادی 8/35 میلیارد دلار )1/91 
دلار برای هر س��هم( بوده است. تحلیلگران به طور میانگین 
س��ود 1/34 دلار در هر سهم را برای شرکت اکسون موبیل 

پیش بینی کرده بودند.
شرکت اکسون موبیل مستقر در ایالت تگزاس اعلام کرد: 
تولید نفت و گاز این شرکت 3/8 درصد کاهش داشته است.

اکسون موبیل، بزرگترین شرکت نفت و گاز آمریکایی و 
دومین شرکت نفتی بزرگ جهان به شمار می رود.

کمپانی اکس��ون موبیل، هم اکنون به عنوان س��ومین 
ش��رکت بزرگ جهان بر پایه میزان درآمد سالانه، شناخته 
می ش��ود. در س��ال 2012 این ش��رکت، در فهرست فوربز 
جهانی 2000، در رتبه اول از بزرگترین کمپانی های جهان 

قرار گرفت.
فوربز جهانی 2000، فهرستی از 2000 شرکت عمومی 
جهان را دربر می گیرد، که در پایان هر س��ال مالی، بر پایه 
چند شاخص عمده اقتصادی، توسط مجله فوربز رتبه بندی 
می شوند. این فهرست، یکی از معتبرترین فهرست های منتشر 

شده در مجلات اقتصادی جهان به شمار می آید.
در س��ال 2007 ذخای��ر نفتی اکس��ون موبیل؛ معادل 

72میلیارد بشکه، برآورد شد.
با توجه به تعداد 37 پالایشگاه نفت این شرکت، که در 
21 کشور مستقر اس��ت، اکسون موبیل با ظرفیت پالایش 
روزانه 6/3 میلیون بش��که نفت، بزرگترین پالایشگر جهان، 

محسوب می شود.
افزایش قیمت نفت 

به دنبال اعتصاب کارگران آمریکا 
از سوی دیگر خبر می رسد که به دنبال اعتصاب کارگران 
پالایش��گاه ها در آمریکا قیمت جهانی نفت در روز سه شنبه 

افزایش یافت.
به گزارش منابع خبری، چند روزی اس��ت که کارگران 
پالایشگاه های آمریکا در اعتراض به دستمزد پایین خود دست 
به اعتصاب زده اند که یکی از پیامدهای این اعتراض افزایش 
چند سنتی قیمت جهانی نفت بوده است. بهای نفت برنت 
در معاملات دیروز با 34 سنت افزایش به 55 دلار و 9 سنت 
رسید و نفت سبک آمریکا نیز با 31 سنت افزایش 49 دلار 
و 88 سنت معامله شد.قیمت نفت اوپک هم با افزایش 2/2 

درصدی به 44/83 دلار در هر بشکه رسید.
خاطرنش��ان می ش��ود اعتص��اب کارگ��ران 9 کارخانه 
پتروش��یمی و پالایشی در آمریکا سه شنبه وارد سومین روز 
خود شد که همین مسئله و نیز کاهش تعداد دکل های فعال 
حفاری در آمریکا از جمله دلایل افزایش قیمت نفت عنوان 
ش��ده است. البته انتشار آمار ضعیف از اقتصاد چین نیز در 

زمینه قیمت جهانی نفت بی تأثیر نبوده است.

زیان بزرگ ترین شرکت نفتی آمریکا
 با سقوط قیمت نفت

واردات کالا طی ۱۰ ماهه امسال به کشور به 
بیش از ۴3 میلیارد دلار رسید.

براس��اس آخرین آمار گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، ارزش دلاری کالاهای وارداتی به کشور در 10 
ماه سال جاری 43 میلیارد و 677 میلیون دلار است.

براساس این آمار بیشترین واردات کشور از چین 
بوده که ارزش دلاری این واردات بالغ بر 10میلیارد 
و 307 میلیون است. بعد از چین، بیشترین واردات 
کشور از امارات متحده عربی است که ارزش کالاهای 
وارد شده از امارات بیش از 10 میلیارد و 201 میلیون 

دلار است.
همچنین بعد از این دو کشور، واردات ایران بیش از 

همه از کش��ورهایی چون جمه��وری کره به ارزش 
3میلیارد و 432 میلیون دلار، هند به ارزش 3 میلیارد 
و 146 ه��زار دلار، ترکیه به ارزش 3 میلیارد و 170 
میلیون دلار، آلمان به ارزش 2 میلیارد و 36 میلیون 
دلار و سوئیس یک میلیارد و 898 میلیون دلار است. 
کمترین واردات کشور هم از کشور جیبوتی به ارزش 

4 هزار و 700 دلار است.
بر اس��اس این آمار، بیش��ترین حج��م صادرات 
کش��ور هم  در 10 ماهه سال به ارزش 8 میلیارد و 
81 میلیون دلار به کش��ور چین انجام شده که وزن 
کالاهای صادر ش��ده به چین بی��ش از 24 میلیارد 

تن است.

تابعه بانک س��په واگذار شد تا به این 
واس��طه انگیزه ای برای انجام و اجرای 

آن ایجاد شود.
به گفته مارانی؛ ش��رکت چادرملو 
به واس��طه این طرح، ایج��اد و پروانه 
بهره برداری از معدن چادرملو نیز به این 
شرکت ارائه شد، گل گهر نیز به عنوان 
ی��ک واحد در مجموعه ش��رکت ملی 

فولاد به شرکت گل گهر تبدیل شد.
وی از سپرده گذاران بازنشسته های 
فولاد به عنوان  گرفتارترین بازنشستگان 
یاد کرد که در حال حاضر هیچ پشت 
و پناهی جز ش��رکت س��رمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات ندارند. از سوی 
دیگر تنها دارایی این ش��رکت نیز دو 

معدن گل گهر و چادرملو است.
ب��ه گفت��ه وی؛  مدیریت س��ابق 
ایمی��درو برخلاف ن��ص صریح قانون 
مع��ادن، معادن گل گهر و چادرملو را 
به عنوان معادن بزرگ اعلام کرد تا به 
این واسطه قادر به انتقال مالکیت آن 

به ایمیدرو باشد.
مارانی همچنین درحالی بر عدم 
امکان واگذاری مالکیت معادن به بخش 
دولت��ی به موجب ن��ص صریح قانون 
اش��اره کرد که تصرف در دارایی های 
بخش عمومی پس از واگذاری س��هام 
شرکت های چادرملو و گل گهر در بازار 

سرمایه صورت گرفته است.
وی که از معادن س��نگ آهن به 
عنوان حامی و پشتیبانی برای توسعه 
صنعت فولاد در کش��ور نام می برد، به 
توقف سرمایه گذاری های صورت گرفته 
در شرکت های س��نگ آهنی اشاره و 
تصریح کرد:  بطور قطع در س��ال های 

آتی، تاثیر کمبود سنگ آهن موجبات 
کاهش تولید فولاد که صنعت رشد و 
توسعه کشور تلقی می شود، را فراهم 

می سازد.
وی اضافه ک��رد: در ظاهر به نظر 
می رس��د ک��ه ارزش صنعت س��نگ 
آهن تنها به می��زان 20 هزار میلیارد 
توم��ان کاه��ش یافته، ای��ن درحالی 
است که مسئله اصلی حکایت از عدم 
س��رمایه گذاری های جدید در بخش 
فولاد و توس��عه های بع��دی دارد که 
افت های بع��دی را به ویژه در صنعت 

سنگ آهن به دنبال خواهد داشت.
وی ب��ا اش��اره ب��ه ان��دک بودن 
درآمدهای ناشی از بهره مالکانه و حق 
انتفاع برای دولت، اظهار امیدواری کرد: 
دولت به جای تکیه به این درآمدهای 
اندک، انگیزه های سرمایه گذاری برای 
این مع��ادن را فراهم کن��د تا به این 
واس��طه تمامی منابع آن برای توسعه 
افزایش ظرفیت اشتغال و نهایتا اعتلای 

کشور در نظام به کار گرفته شود.
ماران��ی، در پای��ان ب��ا اش��اره به 
درخواس��ت 4000 س��هامدار صنعت 
س��نگ آهن از رئیس جمه��وری در 
خصوص حذف بهره مالکانه گفت: ما 
هم از دول��ت می خواهیم این صنعت 
اس��تراتژیک که آبروی صنعت فولاد 
کش��ور هست را دریابد و ضمن حذف 
به��ره مالکانه، ب��ا برگردان��دن پروانه 
بهره ب��رداری معادن به ش��رکت های 
گل گه��ر و چادرملو از تضییع حقوق 
س��هامداران این صنعت که هم قشر 
بازنشس��ته و ه��م کارگ��ر و کارمند 

هستند، جلوگیری کند.

مدیرعامل بانک مسکن از 
پیشنهاد وام 6۰ میلیون تومانی 
خرید مسکن به بانک مرکزی 

خبر داد.
به گ��زارش خبرن��گار کیهان 
محمدهاش��م بت شکن در نشست 
خب��ری خ��ود در وزارت اقتص��اد 
اظهار داشت: بانک مسکن پیشنهاد 
اعطای تسهیلات خرید مسکن تا 
سقف 60 میلیون تومان را به بانک 
مرکزی ارائه ک��رده و الان منتظر 
اع��لام نظر بانک مرک��زی در این 

باره هستیم.

وی در پاسخ به سؤال خبرنگار 
م��ا مبنی ب��ر اعلام جزئی��ات وام 
مذک��ور گفت: جزئی��ات این وام 
پس از تایید از سوی بانک مرکزی 

تشریح می شود.
در ادام��ه خبرن��گار کیه��ان 
پرس��ید آیا وام 60 میلیونی فقط 
ب��ه کس��انی تعلق می گی��رد که 
 پس انداز در بانک مسکن داشته اند؟

عم��وم  داد:  پاس��خ  بت ش��کن 
وام هایی که بانک مسکن می دهد 
ب��ه کس��انی تعلق می گی��رد که 
پس انداز داشته اند. به همین دلیل 

تمرکز این بانک بر اقشار متوسط 
و دهک ه��ای 3 ت��ا 7 اس��ت که 
می توانند ط��ی دوره ای پس انداز 

کنند.
وی در پاس��خ به این س��ؤال 
خبرن��گار کیه��ان که پرس��ید با 
توجه به قیمت بالای مس��کن آیا 
وام ه��ای بانک مس��کن می تواند 
موجب تقویت طرف تقاضا شود؟ 
گفت: در ته��ران قیمت هر واحد 
مسکونی متری 4 میلیون و 300 
هزار تومان است ولی این نرخ در 
کل کشور متری دو میلیون و 250 

هزار تومان است بنابراین وام های 
بانک مسکن با دید قیمت مسکن 
در کل کش��ور پرداخت می شود و 
همین وام ها برای خرید یک واحد 
60 متری در شهرستان ها می تواند 

اثرگذار باشد.
بت ش��کن همچنی��ن از ابلاغ 
بخشنامه افزایش 5 میلیون تومانی 
تس��هیلات مس��کن مهر ت��ا آخر 
ای��ن هفته خب��ر داد و گفت: این 
بخش��نامه تا پای��ان هفته جاری 
ب��ه ش��عبات ابلاغ می ش��ود و به 
پروژه هایی نیز تعلق می گیرد که 

بالای 75 درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته اند.

او در ادام��ه با بیان این که در 
ش��رایط رکودی ساخت و ساز در 
کشور هستیم اظهار داشت: در سال 
91 حدود 700 هزار پروانه ساخت 
صادر شده و این رقم در سال 92 به 
650 هزار پروانه و در سال 93 به 
245 هزار پروانه کاهش یافته است.

مس��کن  بان��ک  مدیرعام��ل 
پیش بینی کرد در س��ال 95 رونق 
به بخش س��اخت و ساز و مسکن 

برگردد.

مدیرعامل بانک مسکن خبر داد

پیشنهاد وام 60 میلیون تومانی خرید مسکن 
به بانک مرکزی

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
تهران از علاقه مندی بالا و آمادگی کامل شرکت های 
اسپانیایی و حمایت قاطع دولت این کشور از ارتباط 

تجاری با ایران خبر داد.
به گزارش ایرنا، یحیی آل اسحاق در پنجاهمین نشست 
هیئت نمایندگان اتاق تهران ضمن ارایه گزارش��ی از سفر 
اخیر هیئت تجاری اتاق تهران به اسپانیا گفت: روابط ایران 
با اسپانیا قدمتی دیرینه دارد و ما بیش از 100 سال است 

که در این کشور سفارتخانه داریم.
وی با بیان اینکه در س��ابقه مبادلات تجاری دو کشور، 
رقم شش میلیارد دلار هم به چشم می خورد که مربوط به 
دورانی است که اس��پانیا یکی از خریداران نفت ایران بود، 
افزود: با این همه میزان مبادلات دو کش��ور در حال حاضر 
کمی بیش از 400 میلیون دلار است چون مبادله نفت خام 

بین دو کشور قطع شده است.
رئی��س اتاق بازرگانی تهران در ادامه از علاقمندی بالا 
و آمادگ��ی کامل ش��رکت های اس��پانیایی و حمایت قاطع 
دولت این کش��ور از ارتباط با ایران س��خن گفت و تأکید 
کرد: ش��رکت های اسپانیایی دید بس��یار مثبتی نسبت به 
هم��کاری با ش��رکت های ایرانی دارن��د و معتقدند اگرچه 
مذاکره با طرف های ایرانی س��خت است اما بعد از حصول 
توافق هیچ گونه عدم وفای به عهد از س��وی ش��رکت های 

ایرانی دیده نمی شود.
آل اس��حاق افزود: ش��رکت های اس��پانیایی حتی در 
س��ال های س��خت تحریم هم کم وبیش در ای��ران حضور 
داشتند همان طور که یکی از شرکت های اسپانیایی اعلام 
کرد 150 میلیون دلار تجهیزات بندری به ایران صادر کرده 
و 50 درصد این تجهیزات را نیز در داخل ایران و با کمک 

نیروی انسانی ایرانی تولید کرده است.
رئیس اتاق تهران توضیح داد: ش��رکت های اسپانیایی 
آماده حضور در ایران و همکاری با صنایع کوچک و  متوسط 
ما را دارند و در مقابل آمادگی پذیرش سرمایه گذاری ایرانی 
را نیز دارند. اس��پانیا توانس��ته 740 میلیارد دلار س��رمایه 
خارج��ی جذب کن��د و در مقابل اس��پانیایی ها 50 درصد 
س��رمایه گذاری های خ��ود را در خارج از این کش��ور انجام 
داده اند و این نش��ان از پیوستگی اقتصاد این کشور با سایر 

کشورهای اروپایی دارد.
آل اس��حاق همچنین در مورد مراودات بانکی بین دو 
کشور که ممکن است دغدغه برخی فعالان اقتصادی باشد، 
گف��ت: مجموعه اتحادیه های بزرگ اس��پانیا ش��امل 600 
اتحادیه بزرگ این کش��ور، که دفت��ری نیز در تهران دارد، 
در حال پیگیری شکل دهی مراوادات بانکی است و از طرف 
اسپانیایی هیچ مشکلی وجود ندارد و بانک مرکزی ما باید 

ساز و کارهای مناسب را پیدا و اتخاذ کند.

در نشست نمایندگان اتاق بازرگانی اعلام شد

آمادگی دولت و شرکت های اسپانیایی برای همکاری با ایران

رئیس سازمان خصوصی سازی 
آخرین وضعیت س�هام عدالت را 

تشریح کرد.
میرعل��ی اش��رف عب��دالله پوری 
حس��ینی در نشس��ت خبری خود در 
وزارت اقتص��اد در پاس��خ به س��وال 
خبرنگار کیهان درباره س��هام عدالت 
اظهار داش��ت: س��ال 1393 اقدامات 
سنگینی در وزارت اقتصاد در خصوص 
س��هام عدالت انجام شد که در نهایت 
پیش نویس لایحه آزادس��ازی س��هام 
عدالت از وزارت اقتصاد تقدیم به دولت 
شده و در نوبت طرح در هیئت وزیران 
قرار دارد، لذا دولت و مجلس به دنبال 
این هستند که نحوه آزادسازی سهام 

عدالت را مشخص کنند.
وی افزود: س��هام عدالت از س��ال 
1385 آغاز شده و مقرر شد سهامی که 
به مشمولین اختصاص می یابد از محل 
سود سهام ظرف مدت 10 سال تسویه 
شود. لذا این مدت در پایان سال آینده 
به اتمام می رسد. بنابراین تا پایان دوره 
مقرر 14 ماه فرصت داریم که از محل 

سود سهام آزادسازی را انجام دهیم.

پوری حس��ینی خاطرنشان کرد: 
این در حالی است که اگر زودتر از 10 
سال ثمن معامله از محل سود پرداخت 
می شد امکان آزادسازی نیز فراهم بود. 
ولی تاکنون 30 درصد از ثمن معامله  
پرداخت شده و تا پایان سال حدود 34 
درصد از این مبلغ دریافت می ش��ود، 
لذا مردم بای��د تا پایان 1394 منتظر 
آزادسازی سهام عدالت بمانند. رئیس 
سازمان خصوصی س��ازی یادآور شد: 
این در حالی است که لایحه آزادسازی 
سهام عدالت از سوی وزارت اقتصاد به 
دولت تقدیم شده و اقدامات لازم برای 
مطرح ش��دن در هیئت وزیران انجام 
شده است که امیدواریم طی چند هفته 
آینده این ط��رح در هیئت وزیران به 
تصویب رسیده و تقدیم مجلس شود.

در ادام��ه این نشس��ت، خبرنگار 
کیهان از پوری حس��ینی پرس��ید: با 
توجه به اینکه خود شما اعلام کردید 
ک��ه 36 درصد واگذاری ه��ا در دولت 
یازدهم انجام شده و باز خود شما اشاره 
کردید به فضای خشک بورس در یک 
سال اخیر آیا با این وضعیت احساس 

نمی کنید همین افزایش واگذاری ها در 
دولت یازدهم باعث خشکی بورس شده 
و ش��اخص بورس به شدت افت کرده 
و سهامداران زیان سنگینی کرده اند؟

رئیس سازمان خصوصی سازی در 
پاسخ به این س��وال اظهار داشت: در 
صورتی که میزان شاخص کل بورس 
و واگذاری های سازمان خصوصی سازی 
در سال گذشته مورد تجزیه و تحلیل 
قرار گیرد مش��خص می ش��ود که آیا 
واگذاری های این س��ازمان دلیل افت 
شاخص بورس بوده و یا افت شاخص 
متاثر از دلای��ل دیگری نظیر افزایش 
نرخ خوراک پتروشیمی ها، کیفی سازی 
پالایش��گاه ها و مس��ائل سیاسی بوده 
است؟وی در عین حال اذعان کرد به 
جهت فضای خش��ک بورس ما توفیق 
چندانی در واگذاری شرکت ها در یک 

سال اخیر نداشته ایم.
پ��وری حس��ینی افزود: امس��ال 
س��ازمان خصوصی س��ازی 30 ه��زار 
میلیارد تومان س��هام عرضه کرد ولی 
فقط از این تعداد، 3 هزار میلیارد تومان 
فروش رفت و بر همین اساس به دلیل 

فضای خش��ک بورس به شدت میزان 
فروش ما در سال جاری افت کرد.

خصوصی سازی  س��ازمان  رئیس 
در ادامه به واگذاری س��هام استقلال 
و پرس��پولیس اش��اره ک��رد و گفت: 
کاری که طی سال های گذشته برای 
واگذاری سهام باشگاه های استقلال و 
پرس��پولیس به جهت سنگینی انجام 
نش��ده بود در س��ال جاری انجام شد 
و آگهی مزایده این ش��رکت منتش��ر 
ش��د. به طوری ک��ه در روز 27 بهمن 
ماه مزایده این باشگاه برگزار می شود. 
خصوصی سازی  س��ازمان  رئیس 
ادامه داد: بنابراین اگر نام متقاضیان را 
هم بدانیم نخواهیم گفت: زیرا خلاف 
مقررات است، لذا از رسانه  ها درخواست 
می کنم نه این سوال را مطرح کنند و 
نه به آن دامن زنند زیرا این س��وال تا 
ساعت 14 بی پاسخ خواهد ماند و اگر 
غیر از این باشد ممکن است متقاضیان 
در جهت ح��ذف یکدیگر اقدام کنند. 
لذا از متقاضیان درخواس��ت می شود 
به اندازه ای که تصور می کنند این دو 
باشگاه ارزندگی دارند قیمت مورد نظر 

خود را اعلام کنند.
پاسخ به اظهارات آخوندی

پوری حسینی در ادامه به اظهارات 
آخوندی وزیر راه و شهرس��ازی درباره 
خصوصی سازی پاس��خ داد و گفت: با 
وج��ود همه احترامی ک��ه برای آقای 
آخوندی قائل هستم ولی از نقل برخی 
عبارات ایشان گله مندم از جمله اینکه 
گفته اند »خصوصی سازی و واگذاری ها 
از اول ک��ج بن��ا ش��ده« در حالی که 
اصلا این طور نیس��ت و اتفاقا بس��یار 
هم خوب بنا ش��ده اس��ت و بنده این 
جمله را نه از آقای آخوندی و نه هیچ 
کس دیگر نمی پذیرم بنده از ایش��ان 
می خواهم ضمن انتقادش��ان رهنمود 
هم بدهند زی��را نقد خالی بدون ارائه 
رهنمود کار کارشناس��ان عادی است 
ولی کارشناسان فرهیخته راهکار هم 
ارائه می کنند. وی افزود:  در 8 س��ال 
دولت قبل و یک سال و نیم این دولت 
تمام واگذاری ها و مزایده های سازمان 
خصوصی س��ازی کاملا ش��فاف بوده 
و ب��دون س��اخت وپاخت و لابی گری 

بوده است.

در پاسخ به سوال کیهان

آخرین وضعیت سهام عدالت تشریح شد

دانست و افزود: در شرایطی که فکر و 
ذکر کارگران تامین معیشت و گذران 
زندگی اس��ت نمی توان از آنها انتظار 
داشت تمام توان خود را صرف بهبود 

تولید کنند. 
عضو ش��ورای عالی کار بیان کرد: 
در این ش��رایط کارفرمایان از یک سو 
با مشکل کاهش بهره وری نیروی کار 
مواجه هستند و از سوی دیگر زیر بار 
انواع و اقسام  فشارهای اقتصادی قرار 
دارند اما دولت به تکلیف قانونی خود 

برای پرداخت سهم تولید از هدفمندی 
یارانه ها عمل نمی کند. 

وی گفت: بر این اساس نمایندگان 
کارفرمایان تصمیم گرفته اند، تنها به 
شرطی صورت جلسه شورای عالی کار 
در مورد دس��تمزد سال آینده را امضا 
کنند ک��ه تکلیف مطالب��ات تولید از 
هدفمندی یارانه ها مشخص شده باشد. 
رازقی جهرمی اف��زود: کارفرمایان 
انتظار ندارند دولت س��هم تولید را به 
صورت مستقیم به خود آنها پرداخت 

کن��د. دولت می تواند ای��ن مبلغ را به 
عنوان بخشی از بدهی های صنعت در 

اختیار بانک ها قرار دهد. 
این عضو ش��ورای عالی کار ادامه 
داد: در حال حاضر سیستم بانکی و نرخ 
سود بالایی که در این سیستم اعمال 
می شود به یکی از مهم ترین مشکلات 
تولید تبدیل شده  است، به گونه ای که 
بس��یاری از صنایع و واحدهای بانکی 
بدهی های کمرش��کنی به سیس��تم 

بانکی دارند. 
ک��رد:  اظه��ار  رازقی جهرم��ی 
کارفرمای��ان برای کاهش مش��کلاتی 

که با آن دس��ت به گریبان هستند، بر 
دریافت حق قانونی خود از هدفمندی 
یارانه ه��ا در قالب پرداخ��ت بدهی با 
بانک ها تاکی��د کردند.  به گفته عضو 
ش��ورای عال��ی کار، در صورت��ی که 
دول��ت به این تکلیف خود عمل کند، 
کارفرمایان بهتر می توانند برای تامین 
حداقل معیشت کارگران تلاش کنند. 
وی بیان کرد: حتی اگر دولت پول 
نق��د برای پرداخت ب��ه بانک ها ندارد 
می تواند به آنها تعهد پرداخت بدهد و 
به این صورت به جای بدهی به تولید، 

به سیستم بانکی بدهکار می شود. 

گمرک آمار داد

واردات ۴3/6 میلیارد دلاری کشور طی 10 ماه

با ارسال نامه ای به رئیس جمهور

 ۴۰۰۰ سهامدار خواستار حذف بهره مالکانه معادن شدند

رئیس کل بانک مرکزی:

برداشت 1/2 میلیارد دلاری موضوعی عادی است!


